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Forebyggende tiltak virker
Ulvesommeren 1999 har så langt forløpt
mye bedre enn rovdyrtilhengerne fryktet og
motstanderne fastslo at den ville gjøre.
Riktignok er det ikke helt «loven-og-lammet-
tilstander» på utmarksbeitene, men det er
liten tvil om at de forebyggende tiltakene mot
saueskader virker — ikke minst i Hedmark

Etter at Roger Grondalen sa opp
som redaktør i april er ny—

redaktør Jorunn Gran eneste
ansatte i bladet.
— Det som er sikkert er at det
blir forandringer i hvordan vi
presenterer ting, slar daglig leder
Frcderic Ilauge fast. Stort mer
vil han ikke si.

• side 3

Innhold: Kroken på døra for
Belloiia Magasin?

EU-grense
kan stoppe
norsk
fiskeolje
EU-kommisjonen for fore
slått ny grenseverdi for
dioksiner i fiskemel og -

olje. Blir forslaget vedtatt
vil norske produsenter slite
hardt. Den foreslåtte gren
severdien ligger nemlig
under alle dioksinfunn i
IlVeft undersøkelser av de
to produktene.

• side 4

Svensk
jervestamme
må tidobles
Sverige trenger 2000 jerv
for a ha en bærekraftig
sta on) iv. Det er konklusjon
en i en ny svensk undersøk
else. [andel har i dag 2-300
dyr. Norge har omlag 200.

• side 4

- Stopp
Statkraft
Gaute Rolv l)ahl i Folke-
aksjonen Spar Saltljellel
mener regjeringen mi si nei

til Statkrafts planer om i

bygge ut Ileiarn-vassdragel.
— Hvis regjeringen mener
den mangler myndighet til å
gjøre dette, må saken over-
sendes Stortinget, sier
Dahi.

• side 5

Bellona Maiasin har tiarsjubileinn i a, Pa tross av store annonseinntekter og betydelig opplags—
nhning, blir liesle utgave av bladet saiiiisj’nligvis den siste. (Faksi,nile av Bellona Magasin 3/99.1

Mye tyder på at Bellona Magasin
kommer med siste trykte nummer
i løpet av høsten. Flere kilder sier til
N&M Bulletin at dette blir resultatet av
et styremøte i miljøstiftelsen tidligere
i sommer.

hvor man fryktet en voldsom saueslakt. Her er
tallet på saueskader som en følge av
ulveangrep omtrent som i fjor, mens antallet
bjørnedrept sau er halvert. Samtidig yngler
ulven i Hedmark og flere andre steder i
landet. Også i Telemark er det observert ulv
for første gang på mange år. • side 5
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Abonnement:
199/år (privatpersoner).
500/år (bedrifter)

Annonser TIf: 23 1220 70.
Faks: 23 122071.

Tiltak som monner
Tre ungdommer fra Koppang reiste til skogs for i se ulven. Vel ute i

skogen møtte de ikke bare et eksemplar av arten, men hele ni. Guttene

dro sporenstreks til Koppang for 3 hente kamera. Tilbake i skogen
serverte de noen ulvehyl, og ble hørt. En voksen ulv kom guttene i
mote, og nysgjerrigheten ga seg ikke for den var kun noen fa meter fra

forsamlingen. De tre Koppang—guttene ble et minne rikere. Omtrent
samtidig ble norsk rovdyrlorvaltning en erfaring rikere.

Sommeren 1999 ble nemlig ikke sa blodig som rovdyrmotstan—

derne spadde. I rovdyrfylket Fledmark har man hittil i ar registrert

rovdyrskader på samme nivå som i fjor. 1:ylkesmannens miljø

vernavdeling mener okt bruk av tiltak er arsaken. Det måtte en god
dose rovdyrfrykt til før man økte tiltaksinnsatsen. En kjensgjerning

som er lite tillitsvekkende i forhold til norsk rovdyrforvaltning.
Flere rovdyr gir flere rovdyrskader, så lenge man ikke gjør noe lbr

å forhindre det. Dette har rovdyrforkjemperne sagt igjen og igjen,
men viljen til tiltak har vært sparsoin fra save] myndigheter som

næring. Endelig gikk rovdyrfrykten sa langt at tiltak ble resultatet.

Dermed har man kanskje kommet et skritt nærmere forstaelsen for

hvordan rovdyr og sau kan leve i samme land.
Hapet for norsk rovdyrpolitikk er at sommeren 1999 blir lagt til

grunn for videre arbeid for bærekraftige rovdyrstammer i Norge. Det

siste vi trenger ila er nye doser rovdyrhets. Senterpar9et har hittil

bevist at rovdyrpolitikken deres er mistenkelig lik Fremskrittspartiets
innvandringspolitikk: «Joda, rovdyr er greit, så lenge de holder seg

utenfor landets grenser». Sommeren 1999 vil forhapentligvis stopp
partiets til tider hapløse argumentasjon for godt. Det vil partiet,
næringen, rovdyrforkjemperne og ikke minst ulv. bjorn,jerv og gaupe
være tjent med.

Vet du om viktige miljoaktiviteter?
Innrykk i N&M Bulletins «Kalenderen» er gratis. Skal du

være med å arrangere et viktig iniljøseminar eller en konfer

anse, hør flest mulig miljøinteresserte få vite det.
Informasjon om miljobegivenheter sender du til: N&M
Bulletin, «Kalenderen», Postboks 342 Sentrum. 0101 OSLO.

Styrer investeringene
fiskeripolitikken?
Kjøp Naturvernforbundets nye rapport «Far

in ing i den norskefiskejidten 1985-1999»

For første gang er det laget en total over
sikt over investeringene i den norske
fiskeflåten. Oversikten er laget av SIN
TEF Fiskeri og Havbruk på oppdrag fra
Norges Naturvernforbund. Alle nybygg
fra 1985 til 1999 er lagt inn etter lengde,
investeringskostnad og heimefylke. Rap
porten er på drøye 30 sider med rundt 30
tabeller og grafer. Blant annet finner du
svar på disse spørsmålene:

Rapporten koster kroner 270,- og kan bestilles fra:

Barentshavkontoret i Norges Naturvernforbund

8285 Leines
fat: 75778474

Bestilling:

Jeg bestiller eks av rapporten

“Fornying i den norske fiskefläten 1985-1999”

tere, sier vara og ansattes repre
sentant i styret, Simen Grafi
Jensen.

— Ingen kommentar, sier dag
lig leder Frederic llauge. Han
fortsetter likevel:

— Det som er sikkert er at det
blir forandringer i hvordan vi
presenterer ting. Mer vil jeg ikke
si. Det er først klart om noen
maneders tid.

I en senere samtale med
Hauge, legger han til:

— Jeg tror du trekker en
forhastet slutning hvis du skriver
at Bellona vil komme med færre
trykte utgivelser i fremtiden.

Kaotisk situasjon
Helt sikkert er det at Roger
Grondalen sa opp stillingen som
redaktør i Bellorma Magasin i
april i ar. Oppsigelsen kom etter
et styremote hvor Grøndalen la
fram flere alternative forslag til
innsparinger for bladet. Resul
tatet av møtet ble utsettelse av

— En eneste ansatt i redak
sjonen er betenkelig. Det vil ga
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Bellona Magasin går inn?

Trykklng Gan Grafisk. Trykket
på 100% resirkulert papir.
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Mye tyder på at Bellona Magasin legges

ned i løpet av høsten. Erstatningen blir i

tilfelle å finne på netteta

N&M Bulletin

TOM ERIK 0KIAND

Flere kilder N&M l3ulletin har
vært i kontakt med mener at
papirutgaven av l3ellona Maga
sin vil være historie i løpet av
kort tid. Mye tyder pa at num
meret som markerer bladets
tiarsjubileum blir enden på visa
for miljomagasinet. Dette til
tross for at bladet har stort salg
av stotteannonser og økte opp-
laget med tredve prosent i 1998.

Holder tett
N&M Bulletins kilder mener
nedleggingsvedtaket ble gjort
tidlig i sommer av Itellonas
styre. Men styret holder tett:

— Snakk med Frederic, sier
styreleder Jannek Arvesen pa
N&M l3ulletins spørsmål om en
eventuell nedleggelse.

— Snakk med Rune llaaland,

sier styremedlem Ivar væreide.
— Det vil jeg ikke kommen

kraftig ut over den redaksjonelle
produksjonen, sier eks-redaktør
Grondalen. I lan er også redd for
magasinets redaksj onelle trover
dighet.

— Hvis bladet ender som en
ren nett-tjeneste ser jeg at det kan
oppsta problemer for Bellona
Magasin som et selvstendig og
uavhengig redaksjonelt produkt,
men jeg håper ikke det skjer. Jeg
tror heller ikke at man vil klare å
selge like mange annonser for et
nettprodukt.

Siste arbeidsslag Grondalen
gjorde for sin tidligere arbeids
plass var a motta en pressepris
fra ENS (Environmental Nor
thern Seas). Bellona Magasin har
mottatt Ilere priser de siste årene.
Mye tyder likevel på at tiårs
jubileet ender med kroken pa
døra for Bellona Magasin på
papir.

saken. Etter et par oppklarings
runder tånt Grondalen ut at han
ikke kunne fortsette som redak
tør. Innsparingstiltakene ble for
toffë. (irondalen er kjent med at

l3ellona Magasin kan ende som
en ren nett-tjeneste.

— En slik overgang er ikke
fornuftig. En weh-tjeneste nar
ikke de samme menneskene som
et trykt produkt. Jeg er skeptisk
til vedtaket, sier Grondalen.

Ny redaktør i magasinet er
Jorunn Gran, I Inn begynte i red
aksjonen i mars, som journalist.
Per i dag er hun eneste flist ansat
te i redaksjonen. Gran kan heller
ikke bekrefte en nedleggelse:

— Jeg føler at jeg ikke har
grunnlag til a kommentere dette
nå. sier Gran.

Priskutt og prisvinner
Etter hva N&M Hullet in erfarer
er det økonomi som er arsaken til
omstruktureringen i redaksjonen.
Ingen papirutgave betyr ingen
trykkeriutgifter. t tillegg er red
aksjonens bemanning tor tiden
redusert fra 2,5 til ett eneste års-
verk.

• Hvor mange båter er bygd i ditt
fylke år for år?
• Hvor store investeringer er gjort i
hver fartøygruppe (9 lengde
grupPer)?
• Hvordan endre fordelingen mellom
fartøygrupper og fylker?
• Fungerer myndighetenes kapa
sitetsbegrensende tiltak?
• Hvordan påvirker investeringene
fiskeripolitikken?
• Hvordan påvirker det fordelingen av
fiskerrettigheter?

AKZO NOBEL
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I Tjj7.

SELJE
KOMMUNE TEKNISK [TItT

6740 StUE
TEkflIvk flat TLS( miljijuern

pS alLilir heLl umtarlrh7
alt ytre appga,er.

lierfor atatter vI
Natuniemtartlundei viii arbeid.

Navn

Firma/Organisasjon

Vi vil ivareta
skogens mangfold

AASS BRYGGERI
Norges Eldste

TRYSILFJELL
i) UTMARKSLAG

PJ4J NORGES
NATURVERNFORBUND

Elkem
Jernbaneverket

Spare Baiik i Vest
4siIai

NORGES
NASJONALKJOKKEN

Vi utvikler det nasjonalejernbane
nettet for det2l. århundre og for
miljøvennhig transport
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Vellykket
loddegyting

l-lavforskningsinstituttet har regi
strert den høyeste loddelarve
lbrekomsten i Barentshavet siden
undersøkelsene ble startet opp pa
begynnelsen av t0-tallet. Ifølge
en pressemelding fra instituttet
bekrefter dette den positive
utviklingen i loddebestanden de
siste arene. Anbefalingene for
neste års fiske vil være klare i
november. I

Sokelys på
miljøfarlig opp
hugging av skip
FNs organisasj on for skipsfarten,
IMO, skal sette søkelys pa miljø-
konsekvenser ved opphugging av
skip. Norge star bak forslaget.

— Støtten til vart forslag er et
meget viktig skritt framover i en
sak som er viktig hade for
miljøet og for dem som arbeider
ved skipsopphuggeriene, uttaler
statssekretær Jesper Simonsen i
Miljoverndepartementet i en
pressemelding.

Skip som tas ut av trafikk en
der ofte i land som India og
Bangladesh, der de kjøres pa
land og plukkes fra hverandre.
Store miljokonsekvenser og dar
lig arbeidsmiljo er en follesnev
ner for flere av disse anleggene.

Norge skal jobbe med mi lage
en plan for IMOs videre arbeid
med temaet fram til første mote i
organisasjonen i mars neste ar. I

Kritisk til
pukkverk i Hol
Naturvernforbundet i I lol er
svært skeptiske til etablering av
pukkverk i kommunen, melder
Natur & miljø l3uskerud.

— Det er forunderlig at det
10 ar etter avslaget fra SFT
fortsatt jobbes aktivt fra kom
inunen og den nye sokerens side
for etablering her, skriver lokal-
laget i en uttalelse til Fylkesman
nen.

De papeker dessuten uheldige
følger i forhold til støy, støv, ut
slipp til vann og generelle natur
inngrep. I

N&M Bulletin

TOM ERIK ØKLAND

kU—kommisjonen foreslmir 2
pikogram dioksiner per gram
fiskemel og fiskeolje som ny
grenseverdi. Forslaget er et
resultat av dioksinskandalen i
Belgia. Saken har vært til be
handling i hUs faste komitå for
fårvarer. Der møtte forslaget
sterk motstand. Årsaken er kort
og godt at de fleste produsenter
av fiskeolje og fiskemel leverer
varer med høyere dioksininn
hold.

Flere land mot
Norge er ikke noe unntak. I 1995
ble fem produsenter av sildeolje
sjekket for dioksininnhold i det
terdige produktet. Resultatet ble
konsentrasjoner mellom 2,1 og
5,95 pikogram dioksiner per
gram. Alle disse produsentene
ville med andre ord ikke hatt
store muligheter til å bli kvitt

N&M BuIIetin

JENS P. TOLDNÆS

Den svenske jervestaminen er
ytterst sarhar. Derfor bor jakt
overhodet ikke tillates. I stedet
bor staminen økes betydelig for
at ikke arten skal degenereres og
forsvinne pa sikt. Dette er kon
klusjonen av en undersokelse

produktene sine hvis FU
kommisjonens forslag hadde
vært en realitet. Tallene for fiske—
mel var enda mer deprunerende.
Konsentrasjonene svingte her fra
9,2 til 91,6 pikogmim per gram.

— Derfor har Norge foreslatt
en grenseverdi pmi 10-15 piko
gram dioksiner per gram fiske-
olje, og ogsa en annen grense-
verdi for fiskemel. Flere andre
land vil helt sikkert stemme mot
Kommisjonens forslag, blant
annet I ngland og sannsynligvis
også Danmark. forteller Anne-
Katrine Lundebye I laldorsen,
forsker ved Fiskeridirektoratet.

Ifølge 1-laldorsen er norsk sild
ikke utsatt for spesielt stor
dmoksinbelastning. I3Us direktiv
forslag vil med andre ord ramme
store deler av verdens fiskeri
foredling hvis det blir vedtatt.

Urolig bransje
Silkis, Norges største produsent
av fiskemel og -olje, har

foretatt av Cecilia I lagherg ved
«enhet for poulasjonsgenetik»
ved Universitetet i Stockholm.

Jervestammens tilvekst er
svært lav, og undersøkelsen viser
at selv sma okninger i dødelig
heten kan få svært negative el
fekter for bestandens muligheter
iml a overleve pa sikt.

Jervestammen er sarbar ogsa

registrert EU—utspillet med uro.
I Ivis forslaget blir vedtatt

vil produksjon av fiskeolje og -

mel av norsk villfisk være
urnuliggjort. Dette vil igjen gå ut
over norsk oppdretisnæring,
siden thrprodusentene til denne
næringen er var største kunde,
forteller Iljorn Marki i teknisk
avdeling ved Silfas.

Norsk produksjon av fiske-
olje og fiskemnel varierer noe fra
ar til år, men utgjør i normalar
flere hundre tusen tonn.

Kjemper mot
EU-kommisjonens forslag skal
opp igjen i den faste komiteen
for forvarer i september. Fiskeri
direktoratet jobber for tiden med
a finne argumentasjon for de
norske delegatene, for å prøve a
forhindre at forslaget blir vedtatt.

Det er lite trolig at en even
tuell grenseverdi vil bli satt så
lavt som KoInmisjonen har

foreslatt, En rekke andre grense-
verdier for dioksininnhold i for
edlede fårprodukter er det større
enighet om, forteller Flans I3irger
Glende i Landbrukstilsynet. Det
er denne instansen som repre
senterer Norge i EUs fårvare
komite.

utfra et genetisk perspektiv, sier
I [agberg til det svenske bladet
Jakimarker & Fiskevatten.

Ifølge I lagberg kan innavl
øke dodeligheten ytterligere,
hvilket vil medføre alvorlig
risiko for bestandens mulighet til
å overleve. Den naværendejerve
stainmen anslas til mi være omlag
2 - 300 dyr i Sverige og omlag
100 i Finland. Til sammen
ligning regner Direktoratet for
naturforvaltning med at det
finnes omlag 200 dyr i Norge.
Ifølge Cecilia Ilagherg trengs det
over 2000 jerv for at stammen
kan betraktes som biologisk livs
kraftig. I

N&M Bulletin

KRISTIAN JAHRE

I løpet av høsten blir det avgjort
hvorvidt Statkraft får lov mi bygge
vannkraftverk i Beiarn i Nord
land. Avgjørelsen vil sannsynlig
vis gi føringer for Statkrafts
planer om tilsvarende utbygg
inger pa Bjellanes og i Melijord.

— Alle tre omradene berører
Saltljellet og Svarlisen nasjonal—
park og andre store naturverdier i
nærheten. Vi mener regjeringen
inn stoppe Statkraft sine planer.
Ilvis regjeringen mener den
mangler myndighet til å stoppe
planene, mmm saken snarest over-
sendes til Stortinget, sier (iaute
Rolv Dmtlil i Folkeaksjonen Spar
Saltfjellet.

IPS

_____

VESNA PERIC-ZIMONJIC

Teamnet er akkurat ferdige med et
ti-dagers besøk i Jugoslavia for å
ansla skadene etter li uker med
intens NATO-bombing, og sier
det ennmi er for tidlig til å ansla
skadene pmi miljøet.

Jugoslaviske eksperter advar
er ogsa mot at utslipp frmi fly-
trafikken over Jugoslavia kan ha

Denne helga inviterer folke-
aksjonen til vassdragstrefl i
(ilomdalen i Salttjellet.

Store forandringer
DahI forklarer at Stortinget ga
konsesjon til utbyggingene alle
rede i 1957, men at det har
skjedd store omnvmltninger bade i

energisektoren og i samfunnets
kunnskap om, og vektlegging miv,
natur og miljø. Det mmi ogsa få
konsekvenser for denne saken.

— Vi kan ikke godta at man i
dmig skal ødelegge unike nmitur
verdier fordi Stortinget en gang
fant det akseptmihelt. Norsk vmiss—
dragsnatur hmir ofret nok, sier
DahI til N&M I lulletin.

Planene som na ligger til vur
dering i Olje- og energideparte

tynnet ut ozonlaget over Bmilkan
og Adriaterhavet.

Minst 23 petrokjemiske fåb
rikker, oljerallinerier og brenn
stoffdepoter ble bombet av
NATO, i tillegg til 121 større
industriomrader som inneholder
ulike kjemikalier farlige for liv
helse, ifølge Jugoslavias miljø—
verndepartement. Tusenvis av
tonn med svært giftige kjemikal
er har ogsmi sluppet ut til luft,

mentet er ifølge Dmihl
mnodifiserte utgaver av de
opprinnelige konsesjonene.

Diskutabel jus
- Konsesjonenes rettslige status
er høyst diskutabel. Bjellmigmikon
sesjonen manglet byggefrist alle
rede fra første dag og har mddri
vmert fullstendig. Konsesjonene
til bygging i Ileiarn og Melijord
skulle vmert palmigt byggefrist da
Statk rafi ble selvstendig juridisk
enhet i 1992. Alle konsesjonene
ville hmi tapt sin gyldighet for
flere ar siden, hvis saksbehand
lingen hadde vært fullstendig,
sier DahI.

Folkeaksjonen Spar Saltijel—
let har derfor bedt Siv ilomnhuds
mannen granske lovligheten mmv
krmiftutbyggingene. I los Sivilomn
hudsrnminnen er bmide smiksbehmin
dler og kontorsjef pa ferie, og de
kan dermed ikke kommentere
saken. I

vann og jord etter bomhingen.
Prøvene FN-teamnet, ledet av

linlands tidligere miljovern—
minister Pekkmi Haavisto, har talt
viser spor miv kvikksolv, PCB,
pyralene og asbest. Ved ett mndu
strimmlegg som ble totalt ødelagt,
sier lokale kilder at store
mengder kreft fremkallende
etylendiklorid, klorinpropylen,
kvikksolv og ammonimikk hmir
sluppet ut i grunnvannet, elven
Donmtu og luften i omrmidet rundt
Pancevo- anlegget. Tusenvis av
mennesker ble evakuert med
hudirritmisjoner og pustevansker. I
etterkmint miv bombingen hmir leger
midvmirt kvinnene i omradet om å
vente minst to ar for de får barn,
og ber kvinner som hadde vmert
grmmvide i mindre enn ni uker å ta
abort. I

Kostbart oppgjør
med kapitalen

Forum for systemdebatt
samles igjen for å diskutere
kamp mot kapitalismen. Vil du
være med, må du regne med å
punge ut 6000 kroner.

- N&M Bulletin
KRISTIAN JAHRE

Frik Dmmmtnanns Forum for sys—
temdebatt (FSD) ble lmmsert med
hrmisk og brmim for halvannet år
siden. Med et kobbel kvalifiserte
synsere og kjendiser i ryggen vil
Damnmann endre hele det kmipi
talistiske systemet.

Nmt er FSD pmi banen igjen og
inviterer til fom dmmgers sommer—
universitet pmi Jevnaker. Prisen
for gildet er opptil 6000 kroner
per deltager. Dyrt? Nei, ikke
ifølge initiativtakerne.

— Vi har
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Det er eritiringene fra rovdyrfyl
ket sa langt i sommer, en sommer
mange trodde ville bli den verste
i manns minne. I stedet reiser
bygdeungdommen opp i skogen
om kvelden og knipser ulveval
per med smakamera.

Ulven har bitt seg fast i
Norge, men ikke nødvendigvis
bare i sauen, selv om en del dyr
blir talt. Til tross for gjentatte
ynglinger og nye ulver i I led-
mark har ikke ulveangrepene pa
sau okt sa langt i sommer sett i
forhold til i fjor. Dette til tross
for svært dystre forhandsvarsler
etter at retten nektet myndighet
ene a felle det omstridte ulve
p:iret est for Glomma. fltllene
hekreltes av seksjonsleder Jorn
I erg ed Fylkesmannens miljø
vernavdeling i Iledmark.

ørliten nedgang
Sa langt viser tallene at vi per

IPS

NEFER MU4OZ

Det ikke-statlige Instituttet for
kyst- og havressurser (Inrecos
mar) ser ogsa pa mulighetene for
oppdrett av et stort antall hav-
arter som mi lever mellom bil—
dekkene og en gammel bat som
sank i Nicoya-bukta - den nest

ti hente kamera, forteller Trønnes
til lokalavisa Østlendingen.

Da guttene kom tilbake, be
gynte de å ule for ti tiltrekke seg
ulvenes oppmerksomhet. Det
skulle vise seg a være efiëktivt.

— Ikke lenge etter fikk vi res
pons. Denne gangen var ulinga
adskillig mer intens. Overraskel
sen var om mulig enda større
denne gangen.

Mellom furuleggene kom en
velvoksen ulv gaende mot oss.
Da ulven var omtrent 4-5 meter
fra oss rettet jeg kameraet mot
(len og forsøkte a ta bilde av
ulven. Lyslbrholdene og kvalite
ten pa kameraet var ikke de beste
sa bildene er ikke mye ti vise
fram, sier Trønnes.

De tre guttene, pluss et fjerde
vitne som dukket opp er imid
lertid helt sikre pti at de ni dyrene
de sa var ulver.

Stor dødelighet
blant valpene
De tre stottes av ulveforsker
Petter Wabakken ved Hogskolen
pa Evenstad. Han forteller at

ene stammer fra paret som
har revir i omradet Koppangs
kjølen - Jutulhogget.

— At vi har fatt et nytt kull i
dette omradet overrasker ikke
meg, for vi vet at dette ulveparet

de lokale fiskerne til ti ivareta de
ressursene som utgjør den viktig
ste inntektskilden deres.

Inrecosmar har plassert pyra
mider med hjul pa havbunnen,
der de gir pertkt ly for eggene til
fisk og andre arter.

Erstatter koralirev
Iljulene fungerer som erstatning
for korallrev og steinrev, de beste
omgivelsene for reproduksjon
siden de gjør det lettere ti inne
mat og beskyttelse.

I løpet av de siste tre arene
har Inrecosmar deponert mer enn
5000 bildekk i Nicoya-bukta, den

9. august har registrert 83 sau
som er tatt av ulv i ar. I fjor var
det 84 pa samme tid sa det er
lhklisk snakk om en orliten ned
gang. sier han til N&M Bulletin.

Dette til tross for at ulven
lever og yngler som aldri for i
Hedmark. Sist tirsdag ble en
voksen ulv og ikke mindre enn
atte ulvevalper observert like
nord for Koppang.

Var på ulve-safari
Det var de tre Koppang-guttene
Ted Trønnes, Per Magne Opphus
og Erik Lovholm som sent tirs
dag kveld fikk en naturopplev
else av (le sjeldne - nærkontakt
med ni ulver. De tre var, til alt
overmal, ute for «a kikke» etter
ulv. Først fikk de øye pa alle
valpene.— Det var helt utrolig ti sitte
rolig i bilen ti se pa de atte
ulvene som lusket rundt oss, hele
tiden ulende med stor intensitet.
Etter bortimot et kvarter fant vi
ut at vi matte ned til Koppang for

viktigste kyststripen pa mellom-
amerikansk Stillehavsside nar
det gjelder størrelse og biologisk
mangfold.

Prosjektet skal gi dobbel for-
(tel for Costa Rica. Det sørger for
ti opprettholde fiskebestander av
laggmakrell, havkarusser og hav
abbor, i tillegg til hummer, reker,
blekksprut og østers, og hjelper

har ynglet to ar pa rad, sier Petter
Wahakken til N&M Bulletin.

Ifølge Wabakken er atte val
per heller ikke noe sensasjonelt
stort kull, spørsmalet er hvor
mange som lever opp. 11985 ble
det observert sju valper pa Fmnn
skogen. I vinter ble det observert
sju ulver i dette omradet, men
hvor mange det er igjen av den
flokken vet vi ikke. Man skal
være klar over at dodeligheten
blant unge ulver er meget stor og
jeg ville bli meget forbauset hvis
vi skulle registrere en fordobling
av antall ulv i dette reviret, sier
han.

Tiltakene virker
At ulveskadene pa sau ikke øker
i Hedmark er trolig et bevis pa at
(le forebyggende tiltakene virker,
mener Jørn l3erg. han viser til en
kraftig opptrapping av denne
virksomheten i Iledmark i ar.

— Vi vet at tilfoldigheter kan
spille inn. Samtidig har vi gjen
nomlimrt omfattende tiltak med
tilsyn, nattkvee og inngjerding av
sentrale besetninger innenfor
omradet til det revirhevdende
ulveparet vest for Glomma. Vi
tror at dette virker, sier Berg,
som ogsa kan vise til at bjorne
skadene er halvert i forhold til
samme tid i fjor.

nest viktigste i Mellom-Amerika
etter Fonseca-bukta.

— Fordelen er at materialet er
fullstendig trygt ti bruke; det av-
gir ingen gifistoffer som kan
være skadelig for livet i havet,
sier oceanograf Jorge Campos.
I lan er leder for Inrecosmar og
forsker ved Universitetet i Costa
Rica.

Nicoya-bukta er 1340 kvad
ratmeter stor og sttir for 21 pro
sent av Costa Ricas fiskeproduk
sjon. I senere ar har fiskerene i

omradet registrert en nedgang i
fiske- og sjødyrbestanden som
skyldes forurensning.

N&M Bulletin
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Seksjomisleder Reidar Strand ved
Fylkesmannens miljøvernavdel
ing i Telemark ser ikke bort fra at
det faktisk kan være to ulver i
fylket i øyeblikket: Bakgrunnen
er at fjellvandrere pti Ilovin
siden av Bleljell hevder å sett to
ulver forrige uke.

— Vi holder alle muligheter
apne i denne saken, sier Strand
til avisen Varden.

Pa Filippinene er bestanden av

havhest redusert med hele 70
prosent de siste li årene. Øyriket
er, i likhet med India, Vietnam og
Tha mland, storeksportor av hav-
hester.

En viktig arsak til at be
standen synker er den store etter
spørselen etter havhester i Kina,
ifølge den kanadiske biologen
Amanda Vincent. I lun viser til at
den kinesiske gjennomsnitts
inntekten økte pa midten av 80-
tallet og ga flere kinesere rad til ti

kjøpe populære havhestproduk
ter.

I tørket form blir de solgt som
nøkleringer og suvenirer. Men
storparten blir brukt i tradisjonell

Kom fra Buskerud
Viltforvalter Johan Aas ved fyl
kesmannens miljovernavdeling i
Telemark kan bekrefte at den
ene ulven det er snakk om er en
svensk «lhrskningsulv» utstyrt
med radiosender. Dyret er blant
annet peilet inn i Gransherad,
like ved Notodden.

— Det er fbrste dag pa jobb og
jeg er ikke fullstendig oppdatert
etter ferien, men vi vet at dyret
kom fra Buskerud, sier han til
N&M Bulletin.

kinesisk medisin, i alt fra potens
midler til astmakurer.

Det er også stor etterspørsel
etter levende havhester i små
størrelser, for hj emmeakvarier.
Den tradisjonelle medisinen på
sin side krever store havhester
med mykt skinn.

Mens filippmnske fiskere
tjener rundt én krone per lille
havhest de selger, kan de mest
sjeldne havhestene oppna kilo-
priser pa hundrevis av kroner pa
markeder i utlandet.

Selv om overfiske ma ta
hovedskylden, har ogsa forurens
ning og odelegging av havhest
ens naturlige miljø fort til
redusert bestand. (IPS)

— Er det lupportert 0,0 skader

pu husdyr i omrudet
— Vi undersøker to lam og tre

søyer som er drept med kraftige
bitt i omnradet ved Øyljell. Vi vet
imidlertid ikke sikkert om det
dreier seg om ulv. det kan være
hund, sier han.

Ny ulvetelefon
Til tross for store villmarksom
rader er det mange ar siden sist

N&M Bulletin
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-- SkadetalIene er vel omtrent
som forventet. Til na har vi regi
strert 34 sau som er tatt av ulv —

det vil si litt herre skader i ar enn
i fjor.

Slik oppsummerer viltkonsu
lent Åsmurid Fjellbakk hos fyl
kesmannen i Østfold sommeren
for sauen i Norges nye ulvefylke
så langt.

Sannsynligvis valper
Trolig er det tre familiegrupper
med ulv i Østfold-omradet i øye
blikket. Et par på vestsiden av
(ilomma, et par nord i fylket pa
grensen mot Akershus og Sverige
og et par i Ilalden-omradet pa
grensen mot Sverige. Itblge
Fjellbakk er det sannsynlig at
flere av kullene har valper.

— Selv om vi ikke har sikre
observasjoner overalt regner vi
det som meget sannsynlig. Vi ser
det ut fra vandringsmonster og
oppførsel, sier Fjellbakk til
N&M I3ulletin.

ilblge Fjellbakk
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Chiquita forgifter arbeidere

IPs
SILVIO HERNANDEZ

OG GEIR AMBRO

— Pa bananplantasjenc er det
menn som gar rundi som zom—

hier - levende lik — pa grunn av at
plantevernmidlene spiser dem
opp innenfra, sier Franciso Guti
errez. fagforeningssekretær i
Faglbreiiingen tor bananplan—
tasjearbeidere i Bocas del bro-
provinsen.

Arbeiderne soni er i nær-

kontakt med kjemikaliene lider
av all slags sykdommer, blant
annet pigmentendringer i huden,
grk snur, magekatarr, diaré, [br—

gillning og sterilitet, forteller han
til IPS.

Fn innfodt arbeider fikk kro
nisk magekatarr etter a ha
sproytet plantevcrnmidler i ni ir

pa en Chiquita—plantasje. Etter
totalt 35 ars ansettelse fikk han
sparken og knappe 30 000 kroner
i kompensasjon.

Det ;imerikanskhascrte sel
skapet Chiquita Brands eier

I 00 000 dekar med hanan—
plantasjer i liocas del Toro ved
Karib akysten og Chiriqui pa
Stillehavskysten. Begge omr;id
ene grenser til Costa Rica.

Farlig kjemi
Representanter for iaglbreningen
har na forlangt en undersøkelse
av hvilke bestanddeler som fin
nes i sproytemidlene som brukes
pa plantasjene. Fagforeningene i
omradet ber spesielt om rede

ujorelse for stoflëne Trimac, Bio
for, Cioromil , Mazalin, (‘onter,

Mocap. Ditane. Lndar og lkiicor.
Iliilge Giftinformasjonssentralen

(GIS) pa Ulkval Sykehus i
Norge er stolfone Indar og
Ditane lite problematisk for
mennesker, mens Mocap hem
mer overfbring av nerveimpulser

i hjernen, og kan forarsake brek
ninger, kvalme, kramper. hode
pine, pustevansker og koma.
Resten av stolfone virker irriter
ende, men Giltinformasjonen
presiserer at sproytemidlene ogsa
kan inneholde losemidler som
kan gi forgiftninger.— Chiquita har brutt byene
som skal beskytte og sikre arb
eidernes helse nar de bruker
disse kjemikaliene som lorar—
saker sa mye helseproblemer.
sier lhgforeningsadvokaten (iil
berto Abrego.

Sterile av sprøyting
Pa midten av 80—tallet ble sproy—
tere sterile etter at de ble utsatt
for sproytemidlene Dibromo-3
og Kloropropan (Fumazone).
Den gang slo en medisinsk
kommisjon fast at 80 arbeidere
var blitt sterile som en følge av
nærkontakt med sprøytemidler. I
1992 gikk en plantasjearbeider
til et millionsoksrnal mot det

amerikanske selskapet, men det
er fortsatt ikke falt dom i saken.

Chiquita avviser
Sjc’fon for menneskelige ressur

ser i Chmquita Itrands, Carlos

Aragon, sier at selskapet og 1kg
foreningen jobber med en felle..
avtale der de vurderer bedringer
pa miljosiden i driften av plan
tasjen, livskvalitet og jobbsikker
het. Aragon avviser at arbeiderne
er utsatt 1kr langvarig kontakt
med sprøytemidler, og sier det er
satt opp skilt over hele plantasjen
som advarer arbeiderne mot a
jobbe pa omrader som akkurat er
sproytet fra fly. De senere arene
har bruken av sprøytemidler
strukket seg langt utover gren
sene til hananplantasjene, tradi
sjonelt den største brukeren av
denne type kjemikalier.

Statistikk fra Landbruksdep
artementet i Panama viser at hver
innbygger bruker tre kilo sproy
temidler hvert kr. Dette er seks
ganger mer enn verdensgjer
nomsnittet, og tre ganger mer

enn ujennomsnittet ellers i
Mellom-Amerika.

Ukritisk og overdreven bruk av plante

vernmidler på Chiquitas bananplantasjer i

Panama har ødelagt helsen til plantasje

arbeiderne og gjort dem til «zombier»,

ifølge fagforeningsledere i landet.

Kalendrrrn
13. — 15. august: Saltfjell- foredrag om hioL’nergi på 22 85 46 26. Norske Turistforening, tif: 56

treff i Glomdalen. Arr: Inike- Energigården, Hadeland. Arr: 52 67 32.

aksjonen Spar Salttjellet. tIl: lnergiarden. tif: 61 33 60 90. 1. — 3. september: Seminar

751 69 010 el. 751 40 304. om økologiske kvaliteter i 30. september: Befarings

20. — 22. august: Vindkraft- Nordsjøen, Scheveningen, dag og foredrag om bioenergi

16. — 20. august: Sommer- treff på Stadtlandet, Sogn og Nederland. Arr: North Sea på Inereigarden. 1-ladeland.

universitet, foredrag og debat- I iiiliiæ Arr: Naturvernfor- Secretariat i samarbeid med Arr: Energigården, tif: 61 33 60

ter med Forum for system- bundet i Sogn og Fjordane, tlf: norske og nederlandske miljø- 90.

debatt (FSD), Thorbiomsrud 5785 99 90. vernmyndigheter, tlf: + 31 70

kurs- og konferansehotell, 33 66 801. 15. — 16. oktober: Seminar

les naker. Arr: FSD. tif: 22 36 22. — 25. august: Feitkurs om norges Iandbrukshistorie,

58 95. om biologisk mangfold på bk- 24. — 26. september: Bryggens Museum. Bergen.

alnivå, Røros. Arr: Norsk Bio- Naturfilosofisk seminar på Arr: Senter for bygdeforskning,

19. august: Befaringsdag og logforening og SABIMA, tif: Finsehytta, Finse. Arr: Den tlf: 73 59 17 29. I


